
روزنامه
شماره 1079  29 مرداد 1396

2

وزیر ارشادوزیر صنعتوزیر راهوزیر کشور
 صفرعلی اسماعیلی، نماینده مردم نور و محمودآباد در مجلس 
در مخالفت با وزیر پیشنهادی کشور،  با تشکر از زحمات کابینه 
یازدهم، گفت: »ایشان را انقلابی، پرتلاش و زحمتکش می دانم و 
مخالفتم صرفا با برنامه های ایشان است. انتقاداتم جنبه اصلاحی 
بلکه  نیست  انسانی  و  مادی  منابع  کمبود  مردم  مشکل  دارد.  
فقدان تفکر مدیریت جهادی است مدیریتی که اخلاص داشته 
باشد. استانداران شما فرماندهی ستاد مقاومتی را برعهده دارند. 
عملکردتان را در این حوزه برای نمایندگان مردم توضیح دهید. تا 
چه اندازه توانستید مسئله اقتصاد مقاومتی را جامه عمل بپوشانید؟ 
ساماندهی اتباع بیگانه غیرمجاز جزو برنامه های پیشنهادی شماست. 
آنان از خدمات عمومی استفاده می کنند و اما هیچ پرداختی به 
دولت ندارند اما کارگر زحمت کش ایرانی 30 درصد حق بیمه 
پرداخت می کند. چرا هویت این افراد نباید معلوم شود. آیا پروژه 
دستگیری اتباع بیگانه نتیجه بخش بوده است؟ در ماده ۸0 برنامه 
ششم دولت به پیشگیری و کاهش آسیب های اجتماعی مکلف 
شده است. در فصل دوم به کنترل و کاهش آسیب های اجتماعی 
اعتیاد، طلاق، ناهنجاری های اجتماعی و حاشیه نشینی اشاره شده 
آیا توانسته اید جلوی این ناهنجاری ها را بگیرید؟ برنامه ریزی 
برای پیشگیری از قاچاق کالا، ارز و مواد مخدر است. هر سه 
این مسئله جوانان کشور را تهدید می کند برای حل این مشکلات 

چه برنامه هایی دارید؟
 مسعود گودرزی، نماینده مردم ممسنی در مجلس در موافقت 
پیشنهادی کشور  گفت: »وزارت کشور وزارتخانه ای  با وزیر 
گسترده با وظایفی فراوان است که رحمانی فضلی در ۴ سال 
گذشته به خوبی از پس آن برآمده است. در دوره مسئولیت آقای 
رحمانی فضلی انتخابات با نشاط ریاست جمهوری با مشارکت 
حداکثری و بی سابقه ناشی از تلاش صادقانه همکاران وزارت 
کشور، سند موفقیت مدیریت کلان این وزارتخانه بود. همینطور 
ماده 100  در حوزه سیاسی شاهد عملکرد مطلوب کمیسیون 
بودیم؛ به نحوی که هیچ درخواستی بدون پاسخ نمانده بود.  در 
حوزه مرزی، ساماندهی مرزنشینان و کولبران و رفع مشکلات 
سرزمینی و در حوزه اقتصادی ساماندهی مشکلات پدیده شاندیز 
مسئله ای که نیم میلیون نفر را درگیر خود کرده بود و حرکت در 
مسیر سیاست های ابلاغی رهبری از اقدامات شایان توجه آقای 

رحمانی فضلی در دوره مسئولیت شان در وزارت کشور بود.«
 فریده اولادقباد، نماینده مردم تهران در مجلس به عنوان موافق 
وزیر پیشنهادی کشور گفت: » رحمانی فضلی دارای نگرشی 
سیستمی و تحلیل غیرخطی و رویکردی جامع نگر است. او 
مصلحت نظام سیاسی و سازمانی را به سلایق فردی ترجیح می 
دهد و سابقه شان نشان دهنده رویکرد توسعه محوری در سازمان 
تحت امرشان است. در هرجایی که نیازمند تلاش مضاعف و اقدام 
جهادی باشد آقای رحمانی فضلی پیشگام بوده و در برنامه هایشان 
نیز برنامه های متنوع و گسترده برای عملکرد مطلوب تر وزارت 

کشور دیده می شود.«
 زهرا سعیدی، نماینده مردم مبارکه در مجلس در مخالفت با وزیر 
پیشنهادی کشور از گردش مالی سه میلیارد دلاری موادمخدر در 
کشور خبر داد و گفت: »چنین پولی می تواند بسیاری از عرصه های 

سیاسی و اقتصادی را تحت الشعاع 
به عنوان نمایندگان  قرار دهد. ما 
مجلس قصدی برای تضعیف دولت 
نداریم و هر جا لازم بوده در کنار 
سایر قوا قرار گرفته ایم اما در برخی 
موارد نیاز به شفاف سازی است و 
مجلس باید به لحاظ جایگاه نظارتی 

به سکینه قلبی برسد.«  او با انتقاد از عدم حضور وزیر کشور 
در استان های مختلف در چهار سال گذشته، ادامه داد: »اینکه 
تمام هم و غم وزیر کشور رضایت همکاران خود باشد و به 
نظر مجلس اهمیت ندهد تفکر نادرستی است. اگر هم ما این 
را نقد می کنیم حسب وظیفه نظارتی مان است و شان مجلس و 
نمایندگان با برخی رفتارها کم و زیاد نمی شود بیکاری، تورم و 
اعتیاد سه نگرانی عمده مردم است.  سالانه چهار هزار نفر در 
کشور قربانی موادمخدر می شوند و موادمخدر عامل ۵0 درصد 
طلاق ها، 6۵ درصد همسرآزاری ها، 3۵ درصد سرقت ها و 2۵ 
درصد قتل هاست و گردش مالی سه میلیارد دلاری دارد که می تواند 
بسیاری از عرصه های سیاسی و اقتصادی را تحت الشعاع قرار 
دهد.« سعیدی حضور همزمان رحمانی فضلی در وزارت کشور 
و ستاد مبارزه با موادمخدر را غیرقانونی عنوان کرد و ادامه داد: 
»لازم است توضیحات شفافی به نمایندگان داده شود که وزارت 
کشور برای مبارزه قاطع با قاچاقچیان چه اقدامی انجام داده است.«
برنامه  از  دفاع  در  کشور  پیشنهادی  وزیر  رحمانی فضلی،   
هایش گفت: »مبنای انتخاب رییس جمهور برای وزارت کشور، 
توسعه محوری بوده است. موضوع توسعه همه جانبه و پایدار و 
در ابعاد مختلف سیاسی اقتصای اجتماعی و امنیتی است. وزارت 
کشور نقش هماهنگ کننده دارد و تنها وزارتخانه ای است که 1۴ 
دستگاه باید در چارچوب وزارت کشور هماهنگ شوند. با اتکاء 
به این نقش هماهنگی باید تلاش کنیم توسعه محقق شود.« او  با 
بیان اینکه در کشور مواجه هستیم با عدم توازن وتعادل در سطح 
کشور ادامه داد: »اگر بخواهیم کشور متعادل داشته باشیم، باید 
رویکرد توسعه متوازن داشته باشیم. مناطق مرزی ما تماما دچار 
عدم توازن هستند. بقیه مناطق کشور هم با چنین مسایلی مواجه 

هستند. باید بتوانیم این مشکل را حل 
کنیم. در حوزه حقوق شهروندی که 
درباره آن دغدغه وجود دارد، باید 
مشکلات را حل کنیم. بازرسی های 
مستمر از دستگاه های اجرایی در 
دستور کار وزارت کشور قرار گرفته 

است.«

مردم  نماینده   محمود صادقی، 
تهران در مجلس شورای اسلامی 
در مخالفت با وزیر پیشنهادی راه 
و شهرسازی گفت: »در ابتدا لازم 
است به این نکته اشاره کنم که ما هم 
به عنوان فراکسیون امید هم به عنوان 
اصلاح طلبان حامی دولت تدبیر و 

امید بوده و خواهیم بود اما این حمایت به صورت همکاری و تعامل 
فعال است و هر جا انتقادی باشد با صراحت مطرح می کنیم و هیچ 
منافاتی با همکاری و حمایت ندارد. بنده بر مبنای تحلیل برنامه 
پیشنهادی او و همچنین عملکرد چهار سال گذشته انتقاد دارم 
و به این جمع بندی رسیدم که به عنوان مخالف صحبت کنم. در 
برنامه ای که وزیر در 17 صفحه به مجلس ارائه داده توازن بین دو 
حوزه مأموریتی این وزارتخانه یعنی راه و شهرسازی وجود ندارد. 
در واقع به طورکلی سهم راه بسیار قابل توجه دیده شده، درحالی که 
به بخش شهرسازی و مسکن به طور همسان توجه نشده است.«
 علی بختیار، نماینده مردم خوانسار و گلپایگان در مجلس 
شورای اسلامی در مخالفت با وزیر پیشنهادی راه و شهرسازی، 
گفت: »با توجه به رانت و موضوعات مختلفی که وجود دارد 
طبق اصل 36 قانون اساسی حکم مجازات و اجرا باید از طریق 
دادگاه صالحه انجام شود. کاهش حجم سرمایه گذاری، تزریق 
رکود بیشتر و ساخت وسازهای بدون توجه به آیین نامه منجر 
می شود که اجرای آن خلاف قوانین مصوب مجلس شورای 
اسلامی باشد.« او سوانح جاده ای را از دیگر نقطه ضعف های 
شاهد  »اخیرا  گفت:  و  کرد  عنوان  شهرسازی  و  راه  وزارت 
سوانح ریلی هم در این دوره بوده ایم به ویژه سانحه ریلی قطار 
مشهد - تبریز که انتظار می رفت وزیر با شرایطی که پیش آمده، 
خود استعفا می کرد و در کشورهای پیشرفته چنین اقداماتی 
مرسوم است. منابع داخلی در حوزه ریلی کافی نیست و نیاز 
به سرمایه گذاری داریم. در مورد وضعیت مسکن هم متأسفانه 
مسکن مهر وضعیت نامناسبی دارد و حتی مسکن اجتماعی 

هم که وزیر قول داده بود، اجرایی نشده است.«
 رحیم زارع، نماینده مردم آباده در مجلس شورای اسلامی در موافقت 

وزیر پیشنهادی راه و شهرسازی 
گفت: »موافقت من به معنی این 
نیست که در اقیانوس وزارت راه 
مشکلاتی وجود نداشته باشد. بلکه 
وزارت راه اگر در سیاست گذاری 
توطئه و تولید مسکن 60 درصد 
تصمیم گیر است در اجرا ۵ درصد 

باید دست به دست هم دهد  از عوامل  نقش دارد و مجموعه ای 
که تولید مسکن رونق یابد. ما نباید نگاه سیستمی داشته باشیم و 
همه چیز را گردن راه و شهرسازی بیندازیم. مسکن مهر در شش 
سال قبل از آقای آخوندی ۴۸ هزار میلیارد تومان منابع بانکی در 
اختیار داشته که برای ساخت مسکن پیش بینی شده بود و در دوره 
ایشان تنها 7۵00 میلیارد تومان به این منظور اختصاص پیدا کرد.«
 قرجه طیار، نماینده گنبدکاووس در موافقت با وزیر پیشنهادی 
راه و شهرسازی، گفت: »وزارت راه و شهرسازی در طول چهار 
سال اخیر به ویژه پس از توافق برجام خدمات بزرگی به کشور، 
ملت ایران و نظام جمهوری اسلامی ارائه کرده که برخی از این 
خدمات همچون بازسازی ناوگان هوایی و کشاندن شرکت های 
بزرگ پای میز مذاکره در تاریخ 3۸ ساله انقلاب بی نظیر است. 
یکی از شاخص  ترین برنامه های آخوندی در وزارت راه دولت 
دوازدهم گسترش نفوذ حمل ونقل جمهوری اسلامی در منطقه و 

تقویت جایگاه ایران در جاده ابریشم است.«
 سکینه الماسی، نماینده مردم دیر و کنگان در مخالفت با وزیر 
پیشنهادی راه و شهرسازی گفت: »وزارت راه در زمینه ریسک های 
جاده ای کشور چه اقداماتی را برای شناسایی و مطالعه انجام داده 
است؟ آیا نقشه ای از پراکندگی تراکم جاده ای و حوادث را در 
دست دارید؟ بنابراین ضرورت دارد تا نسبت به ساخت جاده ها 
متناسب با نیازسنجی ها حذف و اصلاح نقاط حادثه خیز انجام شود.«

 سید حسن علوی، عضو کمیسیون 
عمران مجلس در موافقت با وزیر 
»معدل  گفت:  راه،  پیشنهادی 
عملکرد آقای آخوندی در سطح 
است.  بوده  موفق  در کشور  ملی 
ایشان فردی فرصت جو است که از 
تفکر زمان بهره گیری لازم را انجام 

داده و می داند در زمان خود چه کاری باید انجام دهد ضمن اینکه 
می توان ایشان را نظریه پرداز وزارت راه دانست.«

 عباس آخوندی، وزیر پیشنهادی راه و شهرسازی در دفاع 
هزار  میلیون و 190   2۴« پیشنهادی اش گفت:  برنامه های  از 
خانواده در ایران وجود دارد که تعداد خانه ها 2۵ میلیون و 
۴00 هزار خانه است. در ظاهر تعداد خانه ها بیشتر از خانوار 
است، اما در عمل این طور نیست. به طوری که ظرف ۵ سال 
حدود 2 میلیون خانه خالی به ایران اضافه شد. 2 میلیون و 
100 هزار خانه دوم وجود دارد که این یعنی ۴ میلیون و 700 
هزار خانه خالی در کشور است. اگر هر خانه را 100 هزار 
دلار بدانیم یعنی حدود ۴70 میلیارد دلار ثروت این کشور در 
خانه های خالی و دوم انباشته شده است. این رقم بیش از ۴ 
برابر کل ارزش بازار بورس ایران است. قیمت زمین در تهران 
در سال 92 نسبت به سال ۸۴، 9 برابر افزایش پیداکرده است. 
در همین بازه زمانی قیمت آپارتمان 6 برابر زیاد شده است 
آن هم در شرایطی که شعار دولت قبل حذف قیمت زمین از 
ساختمان بود. بیش از 19 میلیون نفر در وضعیت بد مسکنی 
این شرایط در منطقه 1 تهران  مطلق زندگی می کنند. ما در 

31 هزار خانه خالی داریم که این اتلاف منابع مالی است.«

 شهباز حسن پور، نایب رییس فراکسیون اقتصاد مقاومتی در 
مخالفت با وزیر پیشنهادی صنعت، معدن و تجارت، با تشکر از 
خدمات صادقانه وزرای دولت یازدهم، گفت: »سه روز تمام وقت 
گذاشتم و برنامه های شما را بررسی کردم، همه برنامه های شما 
کلی گویی است اما نیاز امروز کشور پرداخت به جزییات است. 
مخالفتم از نوع مخالفت سیاسی، جناحی و سیاسی نیست بلکه 
در راستای مجلس پرسشگر،  دولت پاسخگوست. روی سخنم 
با دکتر جهانگیری است که بهتر از هر کس حوزه صنعت، معدن 
به مجلس  اقتصادی  تیم  انتظار داشتم  و تجارت را می شناسد. 
فرستاده شود که هماهنگ تر از تیم معرفی شده باشد. از همین 
ابتدای کار دولت اخطار می دهد، مراقب باشید. قرار بود ایران در 
سال 1۴0۴ در اوج باشد آیا فکر می کنید با این برنامه ایران به این 
جایگاه برسد؟ اقتصاد مقاومتی باید در برنامه شما توجه جدی تری 

می شد. این اقتصاد تنها نسخه نجاتبخش ایران اسلامی است.«
 علی ابراهیمی، نماینده شازند در مجلس در موافقت با وزیر 
پیشنهادی صنعت، معدن و تجارت گفت:  »بخش صنعت، معدن 
و تجارت با 22 و نیم درصد از تولید ناخالص و اشتغال بیش از 

7 میلیون نفر باید به دست کسی 
توان  و  سابقه  از  که  شود  سپرده 
اجرایی کافی برخوردار باشد و آقای 
شریعتمداری با توجه به سابقه ی 
بخش های  در  خود  گسترده ی 
 ۸ و  اقتصادی  و  تجاری  مختلف 
دولت  در  بازرگانی  وزارت  سال 

و  عملکردی  و  اخلاقی  به خصوصیات  توجه  با  و  اصلاحات 
برنامه های کمی به خوبی توان اداره ی این وزارت خانه را دارد.«
 مهدی مقدسی، نماینده خنداب و اراک در مجلس در موافقت 
با وزیر پیشنهادی صنعت، معدن و تجارت گفت: »اقتصاد مقاومتی 
به عنوان یک برنامه بالادستی در برنامه های آقای شریعتمداری از 
اهمیت بالایی برخوردار است و توجه به سرمایه گذاری خارجی 
و تقویت تشکیلات صادرات محور، اعتقاد به اقتصاد دریا محور 
و اعتقاد به برنامه ششم توسعه، توجه به اشتغال روستا و مبارزه با 
قاچاق در برنامه های ایشان به خوبی پررنگ و مهم است. توجه به 
موانع تولید و فضای کسب و کار و جوانگرایی و استفاده از توان 
زنان در وزارتخانه ایشان را وزیری با برنامه در وزارت صنعت، 
معدن و تجارت نشان می دهد که امید است برنامه های ایشان 

بتواند موثر و در جهت رفع مشکلات به خوبی اجرایی شود.«
 احمدعلی کیخا، نماینده زابل در مخالفت با وزیر پیشنهادی 
صنعت، معدن و تجارت گفت: »مشکل کشور بیکاری و فقر است 
و وزارت صنعت یک دستگاه تخصصی است که باید بیشترین 
نقش را در رفع این معضل داشته باشد اما اینکه آقای شریعتمداری 
رئیس ستاد انتخاباتی آقای روحانی بوده اند اولین آسیب به مدیریت 
ایشان است. چرا که مسئولیت سیاسی قبلی وقت ایشان را گرفته 
و بیم آن می رود که ایشان تحت فشار نیروهای سیاسی در انتخاب 
مدیران دچار انحراف شود و از هدف اصلی خود باز بماند. گفته 

می شود آقای شریعتمداری در زمان 
معاونت اجرایی رئیس جمهور در 
تنظیم بازار دخالت کرده و موجب 
اختلال آن شده است. در حالی که 
وظیفه وزرا و مسئولین در وهله اول 
عمل به قانون است. در برنامه ارائه 
شده از سوی وزیر پیشنهادی صنعت 

ملاحظات زیست محیطی در توسعه صنعتی مورد توجه قرار 
نگرفته  است. رئیس جمهور می خواهد شتاب بیشتری به توسعه 
صنعتی بدهد، آیا این بدان معناست که ما دچار عقب گرد در 

مسائل زیست محیطی خواهیم شد.«
 رسول خضری، نماینده پیرانشهر به عنوان موافق وزیر پیشنهادی 
صنعت، صنعت، معدن و تجارت را از حوزهای مهم اشتغالزا 
دانست و گفت: »مشکل صنعت فقط مربوط به وزارت صنعت، 
معدن و تجارت نیست، این مشکل باید بین تیم اقتصادی دولت 
حل شود که گام اول جذب سرمایه گذاری خارجی است. عدم 
تامین  اجتماعی، مشکلات سنگین  تامین  قوانین کار و  اصلاح 
مالی، شفاف نبودن سیاست های بانکی و عدم حمایت بانک ها 
از صنایع و تولیدات باعث بروز مشکلات در حوزه صنعت شده 
است که قطعا آقای شریعتمداری با سابقه اجرایی قوی می تواند 
این مشکلات را حل کند. ما در رتبه 120 از حیث نظارت جهانی 
هستیم. در حوزه صنعت از نظر رشد رتبه 6.۵ در تجارت رتبه 
۴.۵ و در معدن رتبه منفی 1.6 داریم. آن هم در شرایطی که 
در سطح کشور ۸۴ هزار شرکت صنعتی وجود دارد که از این 
تعداد ۸1 هزار شرکت از صنایع کوچک و متوسط هستند که 
علیرغم داشتن ظرفیت ایجاد اشتغال تنها با 10 درصد ظرفیت 

خود کار می کنند.«
 محمد شریعتمداری، وزیر پیشنهادی صنعت، معدن و تجارت 
در دفاع از برنامه های خود بابیان اینکه تهیه سند استراتژی توسعه 
صنعتی ایران از اولویت های این وزارتخانه است، گفت: »مهم ترین 
رسالت ما رقابتی کردن تولید در داخل است. سیاست های اقتصاد 
مقاومتی به عنوان داروی مؤثر در حل مشکلات اقتصادی کشور 
برنامه  و  گرفته  قرار  توجه  مورد  نیز  پیشنهادی  برنامه های  در 
ششم توسعه هم از مهم ترین تکیه گاه ها برای تهیه برنامه بوده 
است.« وزیر پیشنهادی صنعت، معدن و تجارت گفت: »مکلف 
هستیم تا کیک اقتصادی کشور را برای بهره مندی همه بخش ها 
بزرگ تر کنیم، در واقع بر اساس گزارش منتشرشده از نهادهای 
متولی از جمله صندوق بین المللی پول، در سال 2016 ایران پس 
از ترکیه و عربستان در رتبه 27 در جدول GDP جهانی قرار 
دارد. لذا باید حرکت شتابنده خود در تولید ناخالص داخلی را 

موردتوجه داشته باشیم.«

 قاسم میزایی نکو، نماینده مردم 
دماوند و فیروزکوه در مجلس در 
مخالفت با وزیر پیشنهادی فرهنگ 
جناب  گفت:   اسلامی،   ارشاد  و 
صالحی، موضع سیاسی شما باید 
شفاف باشد، خط فکری شما اگر 
معلوم نباشد، آش همان آشُ و کاسه 

می شود مسلخ اصلاح طلبان و روشن فکران به دست تعصب، تحجر 
و دلواپسی و به قول جانباز اصلاحات رأی ما هم می شود »قدرت 
به مثابه کالا«. خالد حسینی در فیلم بادبادک باز گفته بود ناراحت 
شدن از یک حقیقت بهتر از تسکین یافتن با یک دروغ است. قطعا 
آمده ام با تمام توان به سوگندم عمل کنم و مخالفت کنم. جناب 
جنتی که رفت، داشتیم عادت می کردیم به هوای تازه سیدرضا 
صالحی امیری، با همه توانمندی و انرژی، تغییری حاصل آمد و 
ورقی رقم خود، شد سیدعباس صالح شریعتی معروف به صالحی، از 
پژوهشگاه فلسفه حوزه علمیه، مردی از مشهد مقدس، شهر کنسرت 
ممنوع. به عنوان دانش آموخته دانشکده هنرهای زیبا چشم دوخته ام 
که کی می شود فرهنگ و هنر و این مرزوبوم برسد به دست اهالی 
همین حوالی. این روزها به جای آرامش و آسایش، به جای بیمه و 
حمایت صنفی و نان و شعر و دغدغه هایشان فقط و فقط قبری 
در قطعه هنرمندان است، وزارت و صدارت پیشکش. آمار کمی 
فیلم و تیراژ کتاب، ساده دست کاری می شود اما چند تا کلنل در 
پیچ وخم ممیزی خاک می خورند و زخم هایی که روح هنرمندان را 
می خراشد و می تراشد. ما فرزندان و نسل جوانمان توقیف کرده ایم. 
لیست بلندبالای رایزنان فرهنگی و سازمانی مشابه وزارت خارجه و 
سفیران فرهنگی ایران برای نسل جوان آن سوی مرزها چه کردند؟ 

دیپلماسی فرهنگی برون مرزی شما چیست؟
وزیر  مخالف  به عنوان  امید  فراکسیون  محمود صادقی، عضو   
پیشنهادی فرهنگ و ارشاد اسلامی بابیان اینکه صالحی از سابقه 
مدیریتی کافی و اقتدار لازم برای مدیریت این حوزه پر چالش 
برخوردار نیست، گفت: »آقای صالحی در برنامه های خود به تنوع 
و تکثر در دستگاه فرهنگی اشاره کرده و نبود شفافیت را به عنوان 
یکی از چالش های این وزارتخانه عنوان کرده اما درنهایت راه حلی 
برای این مشکلات بیان نکرده است. به نظر می رسد ابهاماتی درباره 
چگونگی تصمیم گیری در حوزه فرهنگ و هنر وجود دارد. دچار 
انزوا در عرصه هنری و ادبی هستیم. بر اساس قانون، اصل بر آزادی 
اکنون  اما  رسانه هاست و محدودیت یک استثنا به شمار می آید 
شرایط برعکس شده و شاهد محدودیت های بسیاری برای رسانه ها 
هستیم.« او با طرح این پرسش که قرار است وزیر پیشنهادی چگونه 
مقابل مداخلات در عرصه فرهنگی ایستادگی کند، ادامه داد: »در 
مقطع فعلی شاهدیم که فیلم اکران شده به دلیل مداخلات از پرده 
سینما پایین کشیده می شود. سؤال این است که آیا وزیر پیشنهادی 
قدرت مقابله با این وضع آشفته را دارد؟ مسئولان فکر می کنند ایران 
فقط تهران است. سنندج، زاهدان، بندرلنگه، مسجدسلیمان و سایر 
شهرها هم جزو ایران هستند. چرا پس باید مهم ترین رویدادهای 
فرهنگی در پایتخت به وقوع بپیوندد؟ آقای صالحی چه برنامه ای 
برای این موضوع دارد و چطور می خواهد از ظرفیت و فرصت 
وجود قومیت ها و تنوع های فرهنگی استفاده کند؟ فرصتی که اکنون 
به تهدید تبدیل شده است. علیرغم اینکه آقای صالحی را ازلحاظ 
ویژگی اخلاقی،  علمی و شخصیتی فردی بسیار خوب می دانم اما 
به نظرم توانمندی کافی برای مدیریت این وزارتخانه پر چالش و 

پرمسئله را ندارد.«
 خدیجه ربیعی، نماینده مردم بروجن در مجلس در مخالفت 
با وزیر پیشنهادی فرهنگ و ارشاد اسلامی،  گفت: »دکتر صالحی 
شخصیتی متدین هستند که رابطه خوبی با بدنه فرهنگ کشور دارد. 
سختی کار در این حوزه از تعدد تعاریف مختلف این حوزه است 
با این اوصاف حساسیت مسئولیت کسی که تصدی این وزارتخانه 
را بر عهده خواهد گرفت، از سایر وزرا بسیار بیشتر است. برنامه 
پیشنهادی دکتر صالحی را بررسی کردم و مخالفتم ناشی از نتایج 
این بررسی است. جناب صالحی، شما به چالش ها خوب اشاره 

کردید، اما در راه کار و ساز کار عملی 
مناسبی برای رفع آن ها ارائه نداده اید. 
برنامه  آیا  که  نکردید  مشخص 
قانون را حاکم  جنابعالی می تواند 
کند و دستگاه های موازی بر قانون 
تأثیر نگذارند و اگر این چنین شد،  
برخورد شما چگونه خواهد بود؟ 

ایشان این را که چگونه همکاری شان با سایر دستگاه های فرهنگی 
مانع از موازی کاری شود، ارائه نکرده است.«

 سیدعباس صالحی، وزیر پیشنهادی فرهنگ و ارشاد اسلامی 
با تأکید بر ضرورت حفظ تنوع قومی و زبانی در کشور، گفت: 
»این امر موجب افزایش اقتدار کشور خواهد شد. جامعه ایرانی 
به اعتبار استعداد ذاتی خود و اینکه در چهارراه شرق و غرب 
عالم بوده مفاخر و آثار فرهنگی و هنری زیادی را به جهان عرضه 
کرده و سهم مهمی در تبادل فرهنگی جهان در طول تاریخ داشته 
است. همچنین ایران پایگاه جهانی شدن فرهنگ در جهان بوده و 
سهم بسزایی در تلطیف شاعرانه بودن جهان بشری داشته است. 
برنامه فرهنگی دولت دوازدهم هم از این نگاه برخوردار است 
و  پیوسته  ارتباط  یکدیگر  با  کشور  فرهنگ  مختلف  اضلاع  که 
گسترش  بر ضرورت  تأکید  با  صالحی  باشند.«  داشته  محکمی 
و  هنر  اقتصاد  بهبود  دولت،  و  هنر  اصحاب  میان  اعتمادسازی 
تقویت نقش نهادهای صنفی، ادامه داد: »اعتماد عمیق به اصول 
اساسی دین، نظام اسلامی، انقلاب، رهبری، قانون و اخلاق از 
مهم ترین رویکردهای وزارت ارشاد در دولت دوازدهم خواهد 
بود. این وزارتخانه به دنبال شفافیت در همه مراحل تصمیم گیری 
و اجرا است و ما معتقدیم دوره مدیریت پشت درهای بسته در 

غیاب مردم گذشته است.«


